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Nová ředitelka mateřské školky Restaurace U Čadilů  
s novou chutí

Letní grilování

Objekt mateřské školky je hotový, ale prá-
ce zdaleka nekončí. Pokračují práce na za-
hradě, instalují se pro děti prvky a hlavně 
hračky, které jim zpříjemní chvíle v objek-
tu. A samozřejmě je nutný personál školky, 

který se o vše, zejména o děti, bude starat. 
Ředitelkou školky se stala Dana Samková, 
která odpovídala na otázky v rozhovoru.

Pokračování na straně 5

„Gastronomie v restauraci není jenom o sa-
motném jídle, ale také o talíři, na kterém 
je pokrm servírován, a přístupu obsluhy.  
A podle mě je gastronomie o detailech,“ 
říká Petr Liška – majitel cateringové spo-
lečnosti Fox Catering.

Pokračování na straně 7
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Radíme klientům, jak zvýšit cenu nemovitosti . Díky vlastní databázi dovedeme propojit 
více obchodních případů a prodáme tak Vaši nemovitost za nejlepší cenu na trhu. Na trhu 
realit jsme od roku 2004. 

Kromě aranžování interiéru, kvalitních fotografi í, vytváříme video prohlídku tak, jako 
byste byli v objektu. Pro náročnější klienty vytváříme video prohlídku v reálném čase 
– s přítomností  makléře.

Pro klienty zajišťujeme komplexní službu, takže kromě prodeje můžeme pomoci s fi nanco-
váním nebo dokumenty pro katastrální či fi nanční úřad. Dovedeme ale řešit i reklamační 
nároky. Poskytujeme odborný právní servis bez závislosti  na realitním případu. U nás máte 
záruku odborného přístupu, naši makléři jsou pojištění a disponují odborným certi fi kátem. 

A tí m to nekončí. S námi můžete získat až 10 000 Kč, pokud nám doporučíte souseda, 
známého, který plánuje prodat dům, byt, nebo uvažuje o pronájmu.

Mohu být váš osobní makléř:
Pavel Libora, tel: 777 969 606 
email: libora@cmr.cz

Českomoravská realitní, a. s.
TRADICE – KVALITA – JISTOTA

Hlavní 1151/4, 
Praha 4 - Záběhlice, 
PSČ 14100
+420 800 400 109
+420 775 111 555
info@cmr.cz
www.ceskomoravskarealitni.cz
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Letem světem z obecního úřadu

Splašková kanalizace a ČOV

Vážení spoluobčané,

nemohu začít ničím jiným než dopadem 
pandemie koranoviru na život všech obča-
nů České republiky. Po vyhlášení nouzové-
ho stavu docházelo na základě vyhlášených 
opatření vlády či některého ministerstva 
k následné realizaci, která se promítla  
i do chodu obecního úřadu. Došlo k úpra-
vě návštěvních hodin, po určitou dobu bylo 
omezeno pořádání veřejných zasedání za-
stupitelstva. V té době probíhala výstavba 
mateřské školky a realizovali jsme konkurz-
ní řízení na obsazení pracovního místa ředi-
tele/ředitelky této školky. Šestičlenná kon-
kurzní komise postupovala podle vyhlášky 
č. 54/2005 a posuzovala žádosti dvou 
uchazeček na základě předložených dokla-
dů. První jednání komise se uskutečnilo dne 
27. 2. 2020. Druhé jednání bylo napláno-
vané na 19. 3. 2020. Z důvodu mimořád-
ných opatření se uskutečnilo až 30. 4. 2020  
a následně byla jmenována ředitelkou škol-
ky paní Dana Samková.
Pandemie a s ní související ekonomický 
útlum se promítne i do hospodaření obce,  
a to v roce 2020, ale zřejmě i v letech násle-
dujících. Na doporučení Ministerstva finan-

cí a obcí zadané finanční analýzy došlo roz-
počtovým opatřením č. 4 ke snížení daně 
z příjmu a DPH oproti schválenému rozpoč-
tu obce o 21 %, tj. o 1,5 milionu Kč. Propad 
daně z příjmu a DPH činil pro měsíc duben 
2020 meziročně 8,5 % a za měsíc květen 
2020 33,5 %. Ztráta za tyto dva měsíce je 
v absolutních číslech 282 503 Kč.
Zastupitelstvo obce již dlouhodobě řeší kva-
litu vody v obecním vodovodu a také její 
cenu. K dispozici máme odborné vyjádření 
Státního zdravotního ústavu, výsledky roz-
borů vody, podklady od správce vodovodní 
sítě, tj. Vodohospodářských služeb Davle. 
Jako první krok bylo přijato rozhodnutí ne-
čerpat vodu z místních studní, ale z Posá-
zavského přivaděče. Tento způsob zásobo-
vání vodou vede ke zdražení této komodity. 
Jen za měsíc květen uhradila obec ze svého 
rozpočtu 104 000 Kč. V nejbližší době bude 
muset zastupitelstvo rozhodnout o defini-
tivním řešení.
Co dodat na závěr? Zažili a stále zažíváme  
velmi náročné období a rád bych poděkoval 
všem občanům za zodpovědný a solidární 
přístup. Zejména pak těm, kteří šili roušky 
pro potřeby ostatních, a také všem, kteří obě-
tavě zásobovali své více ohrožené sousedy.

Krásné prosluněné léto.

Mgr. František Zoul
starosta

V době, kdy budete držet v ruce toto číslo 
čtvrtletníku, budeme již vědět, jestli jsme zís-
kali dotaci pro náš projekt splaškové kanaliza-
ce a ČOV v rámci výzvy č. 4/2019 Ministerstva 
životního prostředí.  Tuto informaci samozřej-
mě zveřejníme ihned na webu obce. Poslední 
zpráva ze Státního fondu životního prostředí 
(SFŽP) je taková, že 18. 6. 2020 bude poradní 
orgán ministra životního prostředí, Rada SFŽP, 
vyhodnocovat jednotlivé žádosti o dotaci a vý-
stupem z tohoto jednání bude doporučení pro 
ministra ŽP, který následně rozhodne. Rada 
SFŽP je orgán složený převážně z poslanců  
a senátorů z výborů pro životní prostředí a dále 
ze státních úředníků. Oficiální výsledek bude 
vyvěšen na webu SFŽP před koncem měsíce 
června. Faktem zůstává, jak jsem vás již in-
formovala, že počet žádostí o dotaci více než 
trojnásobně převyšuje částku alokovanou pro 
tuto dotační výzvu. Nicméně věříme, že vláda 
ve snaze o zvýšení investic v souvislosti s řeše-
ním současné ekonomické krize uvolní další 
prostředky i na programy týkající se životní-
ho prostředí. SFŽP informoval, že neúspěšné 
žádosti budou pro tento případ zařazeny do 

zásobníku a postupně uspokojovány. Náš pro-
jekt bude připravený pro okamžitou realizaci. 
V současnosti již probíhá dopracování projek-
tové dokumentace, které se týká zasíťování 
vašich pozemků, a věřím, že i tento poslední 
úkol bude hladce vyřešen. Domnívám se, že 
většina z vás si v souvislosti se současnou ná-
kazou koronavirem uvědomuje, jak důležité je 
mít přístup k nezávadné vodě a jak důležité 
je odkanalizovaní obce. Nedávné testy vody 
odebrané z Bojovského potoka provedené 
Státním zdravotním ústavem jen potvrdily, že 
tento potok bychom měli nazývat spíše odpad-
ní stokou. O nic lépe na tom není podpovr-
chová voda na místech, kde nezodpovědní 
spoluobčané vypouštějí odpadní vodu nezá-
konným způsobem. Je jasné, že bez kanali-
zace se nepodaří v Měchenicích dosáhnout na 
hygienické standardy.
Věnujte prosím pozornost následujícímu sdě-
lení. Všichni, kteří jsou přihlášeni do systému 
projektované splaškové kanalizace budou, 
počínaje příštím týdnem, obesláni dopisem od 
firmy Fiala Projekty s.r.o. Tato firma je zpra-
covatelem dokumentace pro provádění stavby 

Měchenice – tlaková kanalizace a ČOV. Dle 
sdělení projektanta pro řádné dopracování 
této dokumentace je nezbytná vaše součin-
nost, vzhledem k tomu, že z veřejně dostup-
ných zdrojů není možné dohledat zasíťování 
vašich pozemků a další potřebné informace. 
Je tedy nezbytné do výřezu z projektové do-
kumentace, který vám bude zaslán, zakreslit 
vedení vodovodní a elektrické přípojky na va-
šem pozemku a dále zakreslit umístění žumpy, 
včetně gravitačního vývodu z vašeho domu do 
žumpy s odhadem, v jaké hloubce do ní ústí. 
V případě jakýchkoliv nejasností a problémů 
se zakreslováním neváhejte kontaktovat pro-
jekční firmu, která je připravena  po domluvě 
zakreslení provést přímo u vás.
Dále budete v dopise informováni o požadav-
cích na elektroinstalaci pro připojení čerpadla, 
které bude umístěné v čerpací jímce, jež je 
součástí tlakové kanalizace. Tato informace 
je předběžná a budete ji potřebovat až ve fázi 
přípravy na realizaci kanalizace. O tom, kdy 
toto nastane, budete informováni.

Text: Eva Přibilová

Radíme klientům, jak zvýšit cenu nemovitosti . Díky vlastní databázi dovedeme propojit 
více obchodních případů a prodáme tak Vaši nemovitost za nejlepší cenu na trhu. Na trhu 
realit jsme od roku 2004. 

Kromě aranžování interiéru, kvalitních fotografi í, vytváříme video prohlídku tak, jako 
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PŘÍSPĚVKY Z OBCE

Prodejna Lidl v Měchenicích: Změny v projektu

červenec 2020
MĚCHENICKÝ
ČTVRTLETNÍK

• Správce komunikace č. 102 Vltavská, tj. KSÚS, a dále dopravní 
inspektorát PČR považují s ohledem na dopravní situaci formu 
kruhového objezdu za velice nevhodné řešení. Jako realizovatel-
nou možnost uvedli zástupci těchto institucí „T“ křižovatku s od-
bočovacím pruhem, přechodem pro chodce a zastávkami MHD 
bez zálivu, jejichž součástí bude i přístřešek. Požadavek na za-
stávky bez zálivu vzešel od PČR a důvodem bylo donutit projíždě-
jící auta snížit rychlost. Minimální akceptovatelná délka nástupní 
hrany ze strany ROPIDu je 20 m. Součástí přechodu pro chodce 
bude i ostrůvek s osvětlením.

• Obecní zastupitelstvo v souvislosti s navrhovaným přechodem 
pro chodce požádalo investora, z bezpečnostních důvodů, o jeho 
doplnění o světelnou signalizaci. Také nabídlo již vypracovanou 
dokumentaci pro toto zařízení.

• V ulici Spojovací bude zachován obousměrný provoz a bude zde 
rovněž vybudován chodník o šířce 1,5 m. Toto byl velmi zásad-
ní požadavek obce související s bezpečným příchodem chod-
ců k prodejně. K této úpravě došlo na úkor pozemku investora  
a snížení počtu parkovacích míst.

• Investor zadá vytvoření projektové dokumentace sadových úprav 
včetně případného umístění popínavých rostlin k opěrné zdi.

• Dalším požadavkem ze strany obce bylo maximální omezení hlu-
ku. Součástí celkového řešení bude zpracování hloubkové studie  
a z ní vyplývající splnění hygienických požadavků. V projektu je 
zahrnuta opěrná stěna umístěná u ulice Hlavní, která v nejvyšší 
části dosahuje výšky 7,2 m, a na ní navazující, postupně se snižu-
jící stěna v ulici Spojovací.

• Obec rovněž požadovala maximální omezení hluku spojeného 
se zásobováním prodejny a také omezení světelné zátěže. Dle 
sdělení investora vnitřní uspořádání prodejny umožní zásobo-
vání v nočních či brzkých ranních hodinách a rovněž budou re-
spektovány hygienické požadavky. Parkoviště bude mimo oteví-
rací dobu neosvětlené.

• Součástí záměru bude řešení vodovodní přípojky pro prodejnu, 
která bude vedena z křižovatky ulic Hlavní a Spojovací. Rovněž 
kanalizace bude provedena dle zadání obce.

• Zástupci obce rovněž vznesli požadavek na umístění dobíjecích 
stanic pro automobily s elektrickým napájením a také na umístění 
bankomatu. První požadavek patří ke standardu prodejen Lidl  
a o druhém investor jedná.

Text: Tomáš Hampl, Eva Přibilová

V průběhu přípravy projektu stavby prodejny Lidl v Měchenicích došlo na základě požadavků zástupců 
obce a dalších zúčastněných organizací k následujícím úpravám.

INZERCE
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Pokračování ze strany 1

Nová ředitelka  
mateřské školky

Stala jste se novou ředitelkou nové ma-
teřské školky v Měchenicích. Jaký máte 
pocit, co to pro Vás znamená?
Jsem ráda, že se mohu účastnit nového pro-
jektu výstavby mateřské školy Měchenice  
a mohu být jeho součástí. Pocity po kon-
kurzním řízení byly smíšené, měla jsem ra-
dost a zároveň si uvědomovala, co vše mě 
čeká. Naskočila jsem do rozjetého vlaku  
a snažím se plnit a řešit vše, co je potřeba. 
Je toho dost, ale beru to pozitivně a jako 
další životní výzvu.

Doposud jste se věnovala dětem jako uči-
telka MŠ. Myslíte, že práce ředitelky Vám 
dá prostor aplikovat nějaké nové prvky, 
které jste si osvojila jako učitelka a které 
mohou pomoci dětem s výukou, vývojem…
Mateřská škola je jednotřídní kontejnerová 
stavba pro 25 věkově smíšených dětí. S he-

terogenním složením třídy jsem již praco-
vala, takže jsem na takovéto uskupení třídy 
zvyklá. Pro pedagoga je to náročné, ale zá-
leží, jak zorganizuje výuku a režim ve třídě. 
Budu se věnovat nejen dětem, ale i manage-
mentu, což přináší spoustu starostí a práce. 

Jaký bude celý tým lidí, kteří se budou 
starat o děti? A co kuchyně?
Ve školce bude pracovat pět lidí. Tři peda-
gožky a dvě provozní. Při výběru personá-
lu se snažím, aby byl vstřícný, nápomocný  
a ochotný k dětem, aby se nám společně 
podařilo ze školky vytvořit rodinné prostře-
dí. Součástí školky je výdejna jídel, v té se 
budou vyrábět svačinky pro děti a obědy se 
budou dovážet ze školní jídelny z Davle.

Asi by stálo za to zeptat se, jak se Vám 
nová mateřská školka líbí?

Školka je hezká, řekla bych, že splynula 
s okolím. Její umístění, pod úrovní silnice, 
dle mě nijak razantně nenarušuje ráz oko-
lí. Její vnitřní prostor je prostorný, vzdušný  
a prosvětlený. V tuto chvíli se prostory vy-
bavují nábytkem, které se co nevidět zaplní 
hračkami, didaktickými hrami, materiálem 
na výtvarnou výchovu a spoustou jiných 
potřebných věcí. V brzké době se vybuduje 
venkovní hřiště s mnoha prvky pro děti, kte-
ré se, doufám, bude dětem líbit.

A co plánujete ještě dokoupit, dodělat 
nebo třeba změnit? Přeci jen, děti vníma-
jí prostor trochu jinak než dospělí...
V průběhu provozu určitě zjistíme, co vy-
hovuje a kde je potřeba přistoupit ke změ-
nám. Momentálně zařizujeme a nakupuje-
me hračky/hry a pomůcky, aby byla školka 
připravena zahájit v září provoz.

Objekt mateřské školky je hotový, ale práce zdaleka nekončí. Pokraču-
jí práce na zahradě, instalují se pro děti prvky a hlavně hračky, které 
jim zpříjemní chvíle v objektu. A samozřejmě je nutný personál školky, 
který se o vše, zejména o děti, bude starat. Ředitelkou školky se stala 
Dana Samková, která odpovídala na otázky v rozhovoru.
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Vedle je fotbalové hřiště a kousek dál tenis. 
Tak se chci zeptat, zda plánujete s dětmi 
tyto sportovní aktivity, kooperaci s kluby?
Fotbalový klub má svojí akademii a tenis 
svoji tenisovou školičku. Je na rodičích, 
zda se rozhodnou dát svoje dítě do jedno-
ho z těchto klubů. Ráda bych se domluvila 
s fotbalovým klubem, bylo by fajn, kdyby 
nás občas pustili na jejich hřiště a mohli 
jsme ho využít ke sportovním aktivitám.

Umístění školky nabízí mnoho sportov-
ních aktivit nebo procházky, ale jak to 
bude s výukou od září? Na co se zaměříte 
nejvíc? Tedy kromě nastavených parame-
trů výuky od ministerstva školství.
Ráda bych se zaměřila na environmentální 
výchovu. Záměrem vzdělávání v této ob-

lasti je založit u dítěte základní povědomí  
o okolním světě a jeho dění a o vlivu člově-
ka na životní prostředí. K naplnění těchto 
výchovných úkolů vytváříme dostatek pod-
nětů při hře, vycházíme z poznávání a hod-
nocení přírody.

Budete se zaměřovat na jiný cizí jazyk, 
než je angličtina?
Vnitřní uspořádání školky nám neumožňuje 
kroužky zařazovat, proto se zatím s výukou 
jakéhokoliv cizího jazyka nepočítá. Mys-
lím, že je důležité se zaměřit na český jazyk  
a jeho výslovnost. Popřípadě doporučíme 
rodičům návštěvu logopeda.

Máte už plný počet dětí pro školní rok 
2020/2021, nebo se dá ještě přihlásit?

V tuto chvíli je přijímací řízení ukončené  
a výsledky již rodiče znají. 

Akorát začaly prázdniny, tak si děti uži-
jí dovolené s rodiči, mnoho sportovních 
aktivit. Ale na co byste je nalákala, aby 
se těšily na první školní den?
Školka zahájí provoz 1. 9. 2020. Přála bych 
si, aby se těšily na novou školku, nové kama-
rády, hračky, na paní učitelky, ale i na nepe-
dagogický personál, bez kterého by se chod 
školky též neobešel. A hlavně na spoustu no-
vých a krásných zážitků. My dospělí se bude-
me těšit na děti. Začátky bývají těžké, ale já 
pevně věřím, že to společně zvládneme!

Text a foto: Pavel Libora

    603 516 926, 773 651 692        jiri.udut@kr-autosklo.cz
www.kr-autosklo.cz

• velkoobchod a maloobchod
• likvidace pojistných událostí
• mobilní zasklívání
• renovace světel
• renovace laku

MONTÁŽ A PRODEJ AUTOSKEL
• čištění exteriéru, interiéru
• čištění kůže + impregnace
• voskování karoserie
• ošetření plastů
• tepování textilního interiéru

KOMPLETNÍ PÉČE O VÁŠ VŮZ

Hlavní provozovna:
V Korytech 1537/10, Praha 10

Pobočka Měchenice:
Pod Hájem 202, 252 06  Měchenice

S tímto inzerátem získáte slevu 10  % na naše služby!

INZERCE



7

červenec 2020
MĚCHENICKÝ
ČTVRTLETNÍK

PŘEDSTAVUJEME FIRMU

Začátkem roku jste si pronajali restauraci 
U Čadilů s tím, že byste využili prostor pro 
cateringové potřeby a okrajově v letních 
dnech otevřeli hospodu a čepovali pivo. 
Prozraďte čtenářům přesněji váš záměr  
a aktivity, kterým se v gastru věnujete?
Naší hlavní činností jsou cateringové služby, 
které provozujeme pod hlavičkou společnos-
ti Fox Catering. Restaurace U Čadilů nám 
poskytuje ideální zázemí. Bohužel v důsled-
ku koronaviru došlo k absolutnímu propadu 
poptávek po cateringových službách. Proto 
jsme hledali různé možnosti k jiné činnosti 
v oblasti gastronomie a okénko se nabízelo 
jako ideální možnost.

I přesto, že bylo dost omezení, tak prodej 
přes okénko měl úspěch?
Ano, máte pravdu, prodej přes okénko měl 
úspěch, až nás to mile překvapilo.

Nyní máte otevřenou zahrádku a lidí je 
mnohem více, i jejich nároky, tedy chutě. 
Co lidem u Vás nejvíc chutná?
K nám lidé chodí jak na klasické české ho-
tovky, tak na vynikající burgery a domácí 
pizzu. Myslím si, že lidé oceňují zejména 
kvalitu surovin a vynikající přípravu jídla, 
která u nás je.

Já ochutnal speciální burger a musím říct, 
že to byla melodie chutí a opravdu por-
ce, která mi dala zabrat. Vnímal jsem čer-
stvou bagetu, zeleninu i maso. Děláte si 
bagety sami a přílohy jsou opravdu fresh?
Bulky bereme doslova od sousedů z Měche-
nické pekárny, kterou všichni velice dobře 
znáte. A co se týká surovin, jsou opravdu 
fresh, žádné polotovary, kuchaři si osobně 
jezdí zeleninu, maso vybírat.

Vnímají zákazníci jinou gastronomii, kte-
rou prezentujete? Určité detaily?
Myslím si, že ano. Není to jenom o samot-
ném jídle, ale také o talíři, na kterém je 
pokrm servírován. Přístupu obsluhy. Máme  
i krásné příbory, hrnečky na espresso a další 
věci, které používáme na cateringu. Podle 
mě je gastronomie o detailech. 

Co chystáte dobrého na letní měsíce na 
zahrádce?
Hosté si nás již oblíbili díky pizze a hambur-
gerům. To určitě zachováme. Jinak menu 
bude vycházet ze sezonních surovin, které 
budou dostupné přes léto. Jde nám zejmé-
na o čerstvost.

Plánujete sobotní akce, třeba s hudbou, 
nebo grilování za úplňku? Nadsázka…
Vše v současné době připravujeme. Hosté se 
mohou těšit na speciality z udírny a našich 
řek. K poslechu dobré hudby, která k sobot-
nímu večeru bezesporu patří, jistě dojde. 
Nechte se překvapit prosím.

Asi dovedete připravit kompletní naroze-
ninovou party. Kdyby měl někdo zájem, 
jak vás může kontaktovat?
Rádi připravíme narozeninovou oslavu, gri-
lování, svatbu a další společenské akce. Nej-

lepší cesta je navštívit naše webové stránky 
www.foxcatering.cz, kde jsou veškeré infor-
mace včetně kontaktů na nás.

Připravujete jídla s sebou nebo třeba mini-
balíčky pro cyklisty, kterých jezdí víc a víc?
Jídla s sebou samozřejmě připravujeme také, 
jedná se zhruba o 20 % objednávek. Pro cyk-
listy máme zdravější menu, které mají rádi.

Rozhovor připravil: Pavel Libora

Restaurace U Čadilů s novou chutí
Pokračování ze strany 1

„Gastronomie v restauraci není jenom o samotném jídle, ale také o talíři, na kterém je pokrm servírován,  
a přístupu obsluhy. A podle mě je gastronomie o detailech,“ říká Petr Liška – majitel cateringové společ-
nosti Fox Catering.

http://www.foxcatering.cz/
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Grilování s rodinou či přáteli v letních měsících, na chatě nebo na dovolené k sobě ne-
odmyslitelně patří. Naučte se zdravější verze svých oblíbených pokrmů a užijte si zdravé 
grilování bez výčitek!

Vyhněte se tučnému masu, zkuste ryby
Svých oblíbených pokrmů z grilu se vzdávat nemusíte. Stačí se vyhýbat tučnějšímu masu, jako jsou například vepřová krkovice nebo bůček. 
Raději sáhněte po kuřecím či krůtím – drůbeží maso obsahuje více bílkovin a méně tuku. 
Základem zdravého jídelníčku jsou ryby! Výhodou je, že chutnají skvěle samotné a není potřeba je dlouho marinovat. Bohatě stačí, když je 
potřete olivovým olejem, posypete solí a pepřem. 

Marináda umocní chutě
Marináda dodá jídlům šmrnc, ať už se jedná o maso, nebo obyčejnou směs zeleniny. Základem bývá slunečnicový olej, který pro tentokrát 
vyměňte za extra panenský olivový. Výborně chutná také marináda z kokosového oleje (lze zakoupit bez kokosové vůně), bylinek a jogurtu,  
díky kterému se maso bude  rozpadat na jazyku.

Zelenina
Aby bylo grilování ještě zdravější, nezapomeňte na zeleninu! Výborně chutná lilek, cuketa, paprika i rajčátka. Všechny druhy můžete gri-
lovat společně v jedné misce z alobalu, bez použití kapky oleje! Vlažná grilovaná zelenina dobře pojme a nasaje všechny chutě. Především 
ji zalijte dobrým olivovým olejem a jemně osolte. Přihoďte jakékoli čerstvé nebo sušené bylinky, drcené koření. Jindy můžete pro změnu 
na konec vmíchat i trochu vinného octa, tím vznikne teplý grilovaný zeleninový salát. No a pokud máte rádi bazalkové pesto, neobávejte 
se ho použít místo oleje, jakékoli další dochucení už není třeba.
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Letní „zdravější“ grilování

Historie grilování
Lidé si maso na ohni připravují od nepaměti. Už pračlověk zjistil, že se maso umístěné 
poblíž otevřeného ohně „uvaří“. Za opravdový začátek grilování je ale považován zvyk 
kmene Aravaků na ostrově Hispaniola v Karibiku připravovat maso na dřevěném roš-
tu umístěném nad ohništěm. Odsud se barbacòa, jak „grilování“ Aravakové nazývali,  
v 16. století rozšířilo pomocí španělských dobyvatelů i do Evropy a dalších koutů světa.
V 18. století si už barbecue získalo oblibu i v USA, a to nejdříve na jihovýchodě, kde 
bylo zvykem grilovat vepřové při nejrůznějších společenských a rodinných událostech. 
Jak postupovala kolonizace, rozšířilo se BBQ časem i na západ Ameriky.

1897 – Ellsworth B. A. Zwoyer si nechal patentovat tvar brikety z černého uhlí. Tento 
vynález mu bohužel v roce 1921 tak trochu ukradl Henry Ford, který vyráběl brikety  
z toho, co zbylo po výrobě fordek – ze dřeva z pilin.

1952 – George Stephena, který pracoval jako svářeč u firmy Weber Brothers Metal 
Works, napadlo vyrobit jednoduchý kulatý gril tím, že rozříznul kovovou bóji. Horní 
část používal jako víko, které udržovalo teplo i chuť masa. Vznikla tak opravdová ikona 
používaná dodnes při grilování na dřevěném uhlí.

1960 – 60. léta představují počátek grilování na plynu. U jeho zrodu stáli majitelé 
plynárny William G. Wepfer a Melton Lancaster z Arkansasu v Louisianě, kteří předsta-
vili první plynový gril, aby si zajistili odbyt plynu. Wepfer, marketingový ředitel firmy, 
předělal ve své garáži klasický gril na uhlí na plynový gril. Brzy si ho Američané zami-
lovali pro jeho jednoduché použití bez zbytečného nepořádku.

1961 – Ani ve státě Illinois nezaháleli. Walter Koziol ze společnosti Moderní domácí 
produkty představil první multifunkční gril.
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Ale bez burgeru to asi nejde
Suroviny:
3/4 kg mletého hovězího masa (na 6 porcí)
1/2 svazku čerstvé plocholisté petrželové natě
1/2 svazku čerstvé koriandrové natě
6 plátků uzené slaniny
čerstvě mletá hrubozrnná mořská sůl
čerstvě mletý pepř čtyř barev
bílá cibule
nakládané pikantní okurky
Dijonská majonéza, hustý kečup
6 plátků sýru Cheddar
1/2 hlávky ledového salátu

Hovězí mleté maso osolíme, opepříme a přidáme do něj nasekanou pe-
trželovou a koriandrovou nať. Ručně, poctivě prohněteme a dáme uložit 
do chladu. Následně si nakrájíme na jemno bílou cibuli, pikantní okurky 
na plátky, rajčata na plátky a ledový salát na nudličky a připravíme sýr.
Rozpálíme si dobře gril. Z hovězího masa vytvoříme za pomoci ko-
vové formičky 6 pevných masových placek vysokých 2 cm. Vložíme 
na špekem potřený rošt rozpáleného grilu a velmi zprudka opečeme 
z obou stran cca 5 minut z každé strany. Na každou porci masa polo-
žíme plátek sýru. Pak opečeme dokřupava i plátky uzené slaniny. Ro-
zříznuté burgerové bulky opečeme z vnitřní strany na sucho na grilu.
Spodní část bulky bohatě potřeme Dijonskou majonézou, bohatě po-
sypeme nasekanou bílou cibulí, plátky pikantních okurek a bohatě 
posypeme nudličkami nakrájeného ledového salátu. Z grilu přendá-
me na bulku s roztaveným sýrem ozdobené maso, poklademe tenký-
mi plátky rajčete, plátkem opečené křupavé slaniny a přiklopíme hor-
ní částí bulky, kterou jsme z vnitřní strany potřeli hustým kečupem.

Připravil: Jan Brychta

RECEPTY
Grilovaný hermelín nebo Camembert
Budete potřebovat:
hermelín
rozmíchané vajíčko
kukuřičná mouka
trocha strouhanky
bílý jogurt
koření
zelenina – salát, houby, ...

Hermelín klasicky okořeníme a obalíme v trojobalu, ale místo kla-
sické mouky použijeme kukuřičnou. Obalený hermelín zabalíme do 
alobalu a dáme na gril. Hermelín je hotový zhruba za 30 minut. 
Můžeme jej servírovat se salátkem, který místo klasické majonézy 
dochutíme dresingem z jogurtu a koření. 

Grilované plněné papriky
Pro 4–6 osob budete potřebovat:
6 zelených nebo červených podlouhlých paprik (nikoli širokých,  
baculatých kapií)
200 g mozzarelly
100 g pravé řecké fety
5 snítek máty

Papriky zvenku dobře opláchněte a pak je i se stopkou podélně rozkroj-
te na poloviny. Malým nožíkem opatrně vyřízněte jádřinec se semínky, 
ale tak, aby stopka stále zůstala na místě a nepřišli jste o ni. Vznik-
nou vám tak praktické paprikové lodičky. Mozzarellu slijte z nálevu  
a nakrájejte na kostičky velikosti lískového oříšku. Fetu rozdrobte, 
mátu oberte ze stonků a nasekejte nahrubo. Sýry a mátu promíchejte, 
zlehka dosolte, pokud je to nutné, a touto směsí naplňte papriky.
Položte na rozpálený gril, pochopitelně slupkou dolů a sýrovou ná-
plní nahoru. Grilujte, jen co se sýry roztečou a povolí, zhruba 5 mi-
nut. Nelekněte se, že mozzarella pustí vlivem tepla spoustu mléčné 
tekutiny, má to tak být. Sejměte papriky z grilu a nechte je 5 minut 
stát a odpočívat. Většina uvolněné tekutiny se opět vsákne do sýra.

INZERCE
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TIP NA VÝLET

Zapadající slunce je nejen příjemné pro posezení, ale může díky své intenzitě osvítit místa, která jinak splývají. A když jsme takto seděli  
s přáteli, tak nám západ osvítil vyhlídku naproti přes Vltavu, kde je opravdu unikátní výhled právě na měchenické údolí. Určitě tam mnoho 
obyvatel už bylo, ale myslím, že bude i hodně těch, které tento výhled láká a kteří ocení tip na výlet. 
Pokud pojedete do Vraného nad Vltavou, následně směrem na Zvoli tak potom už jdete jen po stezce směrem k přírodní rezervaci s vyhlíd-
kou. Vyhlídka Zvolská homole leží na území stejnojmenného chráněného území na pravém břehu řeky Vltavy, které je domovem listnatých 
lesů, ale také skalních stepí, pastvin a vřesovišť. Vidět je tady možné řadu chráněných druhů rostlin, mezi nimi například koniklec luční 
český nebo netřesk výběžkatý, ale také ještěrku zelenou a další zajímavé živočichy. Ze skalní vyhlídky se pak otevírají nádherné pohledy 
na meandr Vltavy, Vrané nebo zbraslavský lom. Okolo vyhlídky prochází stejnojmenná naučná stezka, jejíž informační panely seznamují  
s flórou, faunou i geologií oblasti, ale také místními obcemi.

Tři výlety naproti

Můžete se vydat i směrem na jih, až do obce 
Březová-Oleško, kde je k dispozici unikátní 
japonská zahrada. Na nově získaném pozem-
ku tady v roce 1937 vysadil Václav Wiesner 
listnaté i jehličnaté dřeviny ve stylu anglic-
kého parku. Současnou podobu v japonském 
stylu získala díky práci jeho následovníků. 
Na ploše 5 000 m2 máte možnost vidět dvě 
části, Zahradu tří bran a Zahradu nad řekou. 
Zahrada tří bran z roku 1994 představuje 
spíše statickou, určenou k pozorování. Je 
také menší z obou japonských zahrad, zau-
jímá zhruba 350 m2. Jejím základem je pro-
stor vyznačený symbolem jin/jó zpracovaný 
v zámkové dlažbě. Na jejím drsném povrchu 
se snadno vytváří patina a zároveň citlivě 
harmonuje s okolím domu, před nímž se na-
chází. Brány této zahrady tvoří živé oblouky 
spojených stromů, dvě vytváří páry jedlov-
ců kanadských (Tsuga canadensis), tu třetí 
habr (Carpinus betulus). Na opačné straně 
pozemku, v sousedství druhé obytné budovy, 
se na ploše cca 1 100 m2 prostírá Zahrada 
nad řekou, která je procházková, doplněná 
o úsek s čajovou chýší, jež tvoří „zahradu  
v zahradě“. Zahrada nad řekou je ohrazena 
klasickou, bíle omítnutou zdí se střechou  
z keramických tašek. Vstupní prostor tvoří 
brána s dřevěnými dvoukřídlými vraty strá-
žená dvěma kamennými lvy. Dvojice symbo-
lizuje mužský a ženský prvek, lev, na rozdíl 
od lvice, má tlapu položenou na kouli. Brána 
zahrady se každé ráno otevírá a večer zavírá.



I tak si to  
můžeme užít

Vůbec jsem nechtěl zmiňovat slo-
vo koronavir, ale od začátku roku je 
mezi námi a i přesto, že se ho podaři-
lo jistým způsobem „zkrotit“, tak ně-
jaký čas mezi námi zůstane. Ovlivnil 
vše na naší planetě. Pokud pominu tu 
negativní stránku týkající se zdraví  
a lidských osudů, tak asi nejpozitiv-
něji ovlivnil ovzduší, které se pokle-
sem nebo i zastavením výrobních 
procesů dost výrazně zlepšilo. Také 
dal prostor mnoha lidem odpočinout 
si od práce, díky restrikcím doma 
udělat spousty věcí, trávit víc času  
s rodinou nebo se zamyslet, jak trávit 
volný čas se svými přáteli.
Větší omezení jsou za námi, ale bohu-
žel díky koronaviru se třeba neusku-
tečnila Letní noc v Měchenicích, která 
zahajovala letní sezónu, a která se těši-
la velké oblibě mezi obyvateli. Neusku-
tečnily se další zajímavé akce. Orga-
nizátoři slibují, že věnují větší energii 
náhradním akcím, tak se máme na co 
těšit. Hlavně bychom si to měli víc užít. 
Dobrá zpráva je, že léto je před námi. 
Bude jiné, bude více ve znamení ces-
tování po Česku. A těch míst k ná-
vštěvě je opravdu hodně. Měl bych 
doporučení dojet k prameni Vltavy 
nebo zajet na Orlík a půjčit si plachet-
nici a nebo vyjet směr Pálava a tam 
na kole objevovat vinařský kraj a ve-
čer zakončit s kvalitním vínem. Sám,  
s rodinou, s přáteli, prostě si to užít. 

Pavel Libora, šéfredaktor

CO SE DĚJE V OBCI SLOVO NA ZÁVĚR
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Společné sázení v obci
V polovině května proběhla akce Vytvořme 
společný záhon plný květin Rudbeckia hir-
ta „PRAIRIE SUN“ a udělejme radost sobě  
i ostatním. Navázala tak na loňskou velmi 
úspěšnou akci Zasaď si svůj strom, kam 
přiška s nadsázkou skoro třetina obce. Ten-
tokrát měli příležitost rodiče s dětmi si za-
sadit květiny podél stromové aleje pod tratí 
vedle Hlavní silnice. 

Poděkování panu Jaromíru Froulíkovi za 
pomoc s vysetím a přípravou sazenic rostli-
ny Rudbeckia hirta „PRAIRE SUN“ k výsad-
bě na záhon. A vlastně všem, co se podíleli 
na vytvoření okrasného záhonu. Bohužel 
akce byla provázena otazníky, protože pro-
bíhala v době koronavirových opatření, kte-
rá se sice rozvolňovala, ale i přesto obavy 
při shlukování lidí byly. 
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